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سرانجامیکباردیگرفرهادمجیدیسکانهدایتاستقلال

رادردســـتگرفتوبرایادامـــهرقابتهاینیمفصلدوم،

جامحذفیولیگقهرمانانآسیابهعنوانسرمربیبهجای

محمودفکریودســـتیارانشبهجمعآبیپوشانبازگشت؛

بازگشتیتکراریکهبرایسومینبارمنجربهنشستنیکی

ازمحبوبترینبازیکنانتاریخاســـتقلالروینیمکتاین

تیمشدهاســـتضمناینکهمجیدیبهبسیاریازاعضای

کادرفنیقبلیخودوفادارماندهوصالحمصطفویوبهزاد

غلامپوررایکباردیگربههمکاریفراخواندهتابههمراهفراز

کمالوندتیمفنیومربیگریاستقلالراتشکیلبدهند.البته

مصطفویپیشترازاینسابقهدستیاریعلیرضامنصوریان

درجمعآبیپوشـــانرادرکارنامهداردودریکمقطعزمانی

نیـــزدرتیمملیایرانبههمـــراهکارلوسکیروشامورفنی

تیمملیراپیشبردوحالایکباردیگراینچهرهفنیکهدر

عرصهمربیگرینامونشانیرابرایخودفراهمکردهاستدر

کنارمجیدیبادرخواستاوبهنیمکتاستقلال،تیمیکه

بهقولخودشازبچگیعاشـــقآنبودهرسیدهتااورابرای

افتخارآفرینیهایآیندهبرایهواداراناینتیمحمایتکند

ودرکناراوباشد.درخصوصاتفاقاتاخیرباشگاهاستقلال

ودیدارجامحذفیمقابلپیکانوهمچنیندیدارپیشرودر

لیگمقابلماشینسازیومسائلمرتبطدیگربااستقلالبا

مصطفویهمکلامشدیم.گفتوگوی»فرهیختگان«بامربی

استقلالرادرادامهمیخوانید.

ابتداازآخرینوضعیتاستقلالصحبتهایمانراآغازکنیم.

اوضاعخوبپیشمیرود؟

در هـــر صورت آن چیزی که کادرفنی با نظـــر آقا فرهاد برای تیم 

تشـــخیص داده درواقع ارتقای سطح آمادگی جسمانی و سطح 

تاکتیکی تیم است. به ویژه در بحث کارهای تاکتیکی در یک سوم 

هجومی زمین، ما احساس کردیم در این زمینه ها یک مقدار نیاز 

به کار بیشـــتر است. درواقع مجیدی تشخیص داد که این اتفاق 

بیفتد . کاری هم که الان انجام می دهیم این است که بازی به بازی 

پیش رفته و با بررســـی هایی که داریم سعی می کنیم در تمرینات 

کارهای لازم و تلاش بیشتری را انجام داده و همچنین با توجه به 

محدودیت های زمانی، جلسات تئوری مان را بیشتر کرده ایم و در 

ادامه امیدواریم بتوانیم از بازی با ماشین سازی نیز سربلند بیرون 

بیاییم تا ان شاءالله در ادامه برای تعطیلات عید که فرصت بیشتری 

وجود دارد هم روی مباحث آمادگی جسمانی و هم روی بحث های 

تاکتیکی بیشتر کار کرده تا ان شاءالله بتوانیم در ادامه و در سال 

جدید نیز موفق عمل کنیم. مطمئنا در ســـال آینده و در ماه های 

نخستین برنامه فشرده ای پیش روی استقلال است و باید حتما با 

برنامه ریزی و آمادگی مضاعف به این دوره زمانی ورود کنیم و برای 

ادامه رقابت ها نیز بازی به بازی پیش برویم و امیدوارم در ادامه نتایج 

درخور نام استقلال را به دست بیاوریم. 

برایبازیباپیکانارزیابیهااینطوربودکهاستقلال۲نیمه

متفاوتداشتوباوجودآنکهدرنیمهدومچندینموقعیت

خطرناکایجادکردامااینطورآنالیزشدکهتیمدرنیمهاول

بهتربازیکردهاست.دراینخصوصچهصحبتیدارید؟

هم خواست بازیکنان و هم خواست کادرفنی بود که در طول زمان 

بازی هم از لحاظ مالکیت و هم از لحاظ شکل بازی تغییراتی داشته 

باشیم اما بالاخره یک سری ایرادها وجود داشت که در حین بازی 

مرتفع نمی شـــود، با این حال درحال بررسی این ضعف ها و موارد 

هستیم تا ان شاءالله در بازی های آینده اتفاقات این شکلی برای 

استقلال دیگر رخ ندهد. 

پسدرحالکارکردنهســـتیدتاسبکبازیتیمرانسبت

بهگذشتهتغییربدهید.یعنیدرحالکارکردنرویشیوه

بازیتیمهستید؟

بله، قطعا همین طور است. وقتی بخواهید یک تیم را برای یک سری 

روش ها و استراتژی ها و تاکتیک ها آماده کنید یک سری روش ها 

برای جا انداختن آنها در تیم شـــاید نیاز به زمان کوتاه تری داشته 

باشد اما یک سری روش های دیگر فوتبال مالکانه مثل بازی های 

ترکیبی در مناطق مختلف زمین و تاکتیک های این شـــکلی یک 

مقدار برای جا افتادن زمان بر هستند. بنابراین ما همه تلاش مان را 

می کنیم تا بتوانیم سبک مدنظر فرهاد مجیدی را با تمریناتی که 

طراحی می شود و با کارهایی که انجام داده و با جلسات تئوریکی 

که درنظر گرفته شده کم کم در تیم استقلال جا بیندازیم و امیدوارم 

موفق باشیم . 

مجیدیدراولیننشستخبریخودبعدازپیروزیمقابل

فـــولاداعلامکردمیخواهدابتداشـــخصیتقهرمانیرابه

استقلالبرگرداندوسپسبهدنبالقهرمانیتیماست.شما

چقدربااینصحبتموافقهستید؟

من هم با حرف آقا فرهاد موافق هستم که ابتدا باید روحیه و شخصیت 

و  انگیزه قهرمانی در تیم و این بچه ها شکل بگیرد و بعد کارهای دیگر 

را انجـــام بدهیم که در این زمینه نیز فرهاد مجیدی درحال انجام 

فعالیت های ممکن است و کارهایی که از نظر ایشان لازم است را 

او انجام می دهد و در ادامه فکر می کنم با حمایت هایی که مدیریت 

از ایشان خواهد داشت و طرح و پلن هایی که مجیدی در ذهن دارد 

ان شاءالله به مرور این اتفاق خواهد افتاد. 

فکرنمیکنیدیکمقداربازیباماشینســـازیرادستکم

گرفتهاید؟اینسوالراازاینجهتپرسیدمکهدراینمقطع

حساسزمانیبهدیاباتهمرخصیدادیدواوقطعادراینبازی

غایبخواهدبود.

درباره شیخ بهتر است از آقای مجیدی سال کنید در هر صورت 

او به عنوان سرمربی شرایط را بهتر از هر فرد دیگری در تیم درک 

کرده و به فضای تیم و بازیکنان مســـلط است اما چیزی که من 

در جریان هستم و تجربه ای که به صورت شخصی خودم از این 

بازیکن دارم این است که زمانی که یک سری مشکلات خانوادگی 

برای شـــیخ پیش می آید اگر کمکی از جانب باشگاه به او بشود 

که بتواند مشکلات خانوادگی اش را حل کند معمولا بعد از این 

تایم شیخ خیلی با انگیزه تر و بهتر کار خواهد کرد. البته او بازیکن 

حرفه ای است و باید همیشه و هر زمان که باشگاه به او نیاز دارد در 

اختیار تیم باشد اما در هر صورت یک سری روحیات شخصی هم 

دارد که وقتی تمرکز ندارد هم پتانسیل آسیب دیدگی او بالا رفته و 

هم کیفیت و عملکردش پایین می آید. در هر صورت این تصمیمی 

بود که فرهاد مجیدی منطقی گرفته اســـت اما اینکه بخواهیم 

بگوییم ماشین سازی را دست کم می گیریم یا دست کم گرفته ایم 

اصلا این طور نیست چراکه آنها حریف بسیار سرسختی هستند و 

با وجود کادرفنی جدید تیم بسیار جنگنده و دونده  به شمار رفته 

و ما اعضای کادر فنی اســـتقلال بازی های این تیم را به صورت 

کامل دیده و درحال آنالیز این تیم هستیم و ان شاءالله با ادامه 

تمرینات از امروز برنامه های تیم را روی شکســـت ماشین سازی 

استوار کرده و می چینیم و بهترین راهکارها را انتخاب می کنیم 

و امیدوارم بتوانیم با دســـت پر از تبریز برگردیم. بازی های لیگ 

برای ما از الان به بعد از ارزش فوق العاده ای برخوردار اســـت چه 

بازی هایمـــان در لیگ و چه در جام حذفـــی. تک تک بازی ها 

بـــرای ما حکم فینال را دارد چون الان رقبای ما در صدر جدول 

امتیازات بیشتری دارند و ما اگر بخواهیم در مسیر کسب سهمیه 

قهرمانـــی قدم برداریم باید بازی های خودمان را ببریم و منتظر 

لغزش حریفان باشیم. 

اینطورکهازصحبتهایشـــمابرمیآیدبهنظرمیرســـد

مجیدیمثلسابقشخصیتقابلقبولومحبوبیدربین

بازیکنانبهشماررفتهواینطوراحساسمیشودکههمین

رفتارهاودرکمتقابلودرکشرایطبازیکنانشباعثمیشود

تاآبیپوشاندرزمینباجانودلبرایتیممجیدیبازیکنند.

اول اینکه قطعا همین طور است در وهله بعدی برای خود من برخورد 

ایشان با بازیکنان مختلف یک کلاس آموزشی به شمار می رود. به 

هر حال فرهاد بازیکن بزرگی بوده که در سطوح مختلف درفوتبال 

کشور و چه در خارج از ایران بازی کرده و شاید به همین دلیل است 

که هم خارجی های تیم را خوب درک می کند و هم بازیکنان داخلی 

را. در هر صورت او اسطوره استقلال بوده و شرایط بازیکنان این تیم 

را هم به خوبی می فهمد. از سوی دیگر چون خارج از کشور بازی 

کرده درد بازیکنان خارجی را هم به خوبی درک می کند. به همین 

دلیل احساس می کنم از لحاظ ارتباط با بازیکن و درک متقابل و 

شرایط بازیکنان و شرایط تیمی با توجه به اینکه کاپیتان استقلال 

بوده و سابقه سرمربیگری و مربیگری تیم را نیز در کارنامه دارد به 

نظر من در این مسائل که خارج از توانمندی های فنی نیز به شمار 

می رود فرهاد مجیدی استاد است. 

بهنظرمیرســـددراین3،۲هفتهاخیریکخونجدیددر

رگهایاستقلالتزریقشدهاست.

واقعا در دو هفته نمی شود کار عجیب و غریبی در یک تیم انجام داد 

اما شاید یک مقدار تیم از آن شرایط روحی و روانی قبلی که فشار 

زیـــادی هم روی بازیکنـــان و هم کادر فنی و هم روی همه عوامل 

باشگاه وجود داشت، با اقداماتی که شد توانسته یک مقدار از آن 

شرایط و فشارها را کم کند و از آن خارج شدیم. 

دراینمدتبرخیهااینصحبتهارامطرحکردندکهمجیدی

بالابیتوانستسرمربیاستقلالشودواگرلابینمیکرد

قطعااینجایگاهبهفرددیگریمیرســـید.دراینخصوص

میتوانیدنظربدهید؟

اول اینکه این موضوع در حیطه تخصص و دانش و فهم من نیست 

دوما اینکه فکر نمی کنم یک مدیر باشگاه حاضر باشد برای انتخاب 

سرمربی هر کاری را انجام دهد ضمن اینکه به صورت منطقی شرایط 

این طور است که در چنین وضعیتی مدیر باشگاه باید بهترین گزینه 

در دسترس را انتخاب کند و قاعدتا مدیران باشگاه استقلال بهترین 

گزینه در دسترس را فرهاد مجیدی تشخیص دادند. درنهایت او را 

به عنوان سرمربی تیم انتخاب کردند و دیگر بقیه مسائل به نظر من 

یک مقدار مسائل حاشیه ای است و هر انتخاب دیگری هم بود حرف 

و حدیث ها و حواشی به وجود می آمد. در این خصوص اگر بخواهم 

مثال بزنم می توانم به لیست تیم ملی در هر برهه زمانی اشاره کنم 

که هربار لیست تیم ملی را هر مربی اعلام کرد حرف و حدیث های 

زیادی به وجود آمد و درواقع هر لیســـتی توسط هر سرمربی داده 

می شد همین صحبت ها مطرح بود که فلانی لابی داشته یا این 

دوست آن است یا این پرسپولیسی است و آن بازیکن استقلالی. 

هر انتخابی در فوتبال به خاطر میزان توجه بالایی که به این ورزش 

وجود دارد یک سری مسائل و حاشیه ها را پشت سر دارد. من دوست 

ندارم درخصوص این مسائل ورود کنم چون در حیطه وظایف من 

نیست اما درباره خودم می توانم بگویم که فرهاد مجیدی با توجه 

به شناخت قبلی که از من داشت از بنده درخواست کرد تا به تیم 

کمک کنم و در همان ابتدا یک شـــرح وظایفی را برای من تعیین 

کرد و از آنجایی که من این تیم را دوست داشته و از بچگی عاشق 

استقلال بودم و حتی اسناد آن هم موجود است با عشق و علاقه و 

تمام توانایی و هرچی که به اندازه خودم بلد بودم و یاد گرفته ام به 

استقلال آمدم تا آن را با دیگران به اشتراک بگذارم. 

بهنظرمیرسدبافرازکمالوندوفرهادمجیدیدرکادرفنی

استقلالیکمثلثخوبراتشکیلدادهایدهرچندکمالوند

اعتقادداشتمجیدیپرچمداروفرماندهآبیپوشاناستو

چهبسااودرراساینمثلثباشد.

قطعا همین طور است چراکه مجیدی برای هر کسی یک حیطه 

وظایف و شـــرح وظایف خصوصا برای اعضای کادر فنی تعیین 

کرده که آنها با حداکثر توان و بیشترین تلاش سعی دارند تا بهترین 

کیفیت ممکن از آن چیزی که بلد هستند و از آنها خواسته شده را در 

اختیار باشگاه قرار دهند و امیدوارم ان شاءالله در ادامه عملکرد ها 

طوری باشد که درنهایت منجر به سربلندی باشگاه استقلال شود. 

امسالاستقلالقهرمانمیشودتاکارناتمامفرهادمجیدی

درفصلگذشتهامسالتمامشود؟

اول صحبت هایـــم گفتم فعلا داریم بازی به بازی پیش می رویم و 

نمی توانم پیش بینی کنم چه تیمی قرار است قهرمان بشود. روزی 

که کار را شروع کردیم با صدر جدول ۶ امتیاز فاصله داشتیم اما در 

ادامه بازی مان را بردیم و یکی از حریفان مان دیدارش را مساوی کرد 

و حالا اختلاف ۴ امتیاز شده است. بنابراین با برنامه و تمرکز و قدرت 

پیشروی می کنیم و سعی می کنیم عملکرد فنی تیم را ارتقا داده و 

ان شاءالله اگر این اتفاق بیفتد استقلال هم مثل بقیه رقبایی که برای 

قهرمانی می جنگند شانس قهرمانی خواهد داشت. 

هروویهمیلیـــچنیزبالاخرهبهتهرانبازگشـــتوبهاردوی

استقلالاضافهشد.درخصوصاینبازیکنوتواناییهایاو

صحبتخاصیدارید؟

میلیچ بازیکن بزرگ و باتجربه ای است و بازیکن خوش فکری به شمار 

می رود و فکر می کنم بازگشت او هم از لحاظ روحی و روانی و هم 

از لحاظ فنی به تیم کمک خواهد کرد. 

بـــرایتقویتتیـــمدرپنجرهنقلوانتقالاتزمســـتانیچه

برنامههاییدارید.البتهاگرپنجرهتاپایانفصلنقلوانتقالات

زمستانیبازشود.

ابتدا امید داریم پنجره باز شود و در ادامه یک سری بازیکنان مدنظر 

فرهاد مجیدی هستند تا به تیم اضافه شوند و مدیران درحال رایزنی 

هستند. امیدوارم که بهترین اتفاقات برای استقلال در ادامه بیفتد. 

بهعنـــوانآخرینســـوالدربارهحضوراســـتقلالدرلیگ

قهرمانانآســـیاصحبتکنید.بهنظرمیرسداینتیمکار

بسیارسختیبرایموفقیتدرمرحلهگروهیاینرقابتها

کهدرعربستانبرگزارمیشود،داشتهباشد.

در حقیقت گروه استقلال گروه بسیار سختی است و اینکه یک تیم 

به عنوان سرگروه از همه گروه ها با بهترین تیم های دوم سه گروه دیگر 

صعود خواهند کرد کار را سخت کرده و با توجه به اینکه تیم های 

دیگر در گروه استقلال چه از لحاظ شرایط فنی و چه از لحاظ سابقه 

همه در یک سطح هستند و بازی های نزدیکی را شاهد خواهیم بود 

و با نزدیک بودن امتیازات درنهایت احتمال اینکه تیم دوم از گروه 

استقلال صعود کند بسیار کم است. البته ما سال گذشته یک بازی 

را با ناداوری از الاهلی عربستان شکست خوردیم و یک بازی را هم 

بردیم و دو بازی را هم با الشـــرطه عراق مساوی کردیم و این نشان 

می دهد سطح کیفی تیم ها نزدیک به هم هستند و من بعید می دانم 

که بهترین تیم دوم از گروه استقلال انتخاب شود یعنی به خاطر 

نزدیک بودن تیم ها به یکدیگر این موضوع شرایط را در آسیا بسیار 

سخت می کند و به همین دلیل مطمئنا شرایط بازی ها در مرحله 

گروهی از بازی در مرحله حذفی حداقل یکی دو بازی مرحله اول 

هم سخت تر خواهد بود. بنابراین وضعیت و شرایط برای ما دشوار 

است اما امیدواریم که بتوانیم در آنجا هم سربلند باشیم. 

مصطفویدرگفتوگوبا»فرهیختگان«:لابینه،مجیدیبهترینگزینهدردسترسباشگاهبود

شیخ مشکل شخصی داشت، رفت تا باانگیزه برگردد
میخواهیمدرخورنامبزرگاستقلالنتیجهبگیریم
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فرهاد مجیدی، ســـرمربی جدید آبی پوشـــان هنوز به این تیم 

بازنگشته استارت تغییرات را زده و بعد از دگرگون کردن و تحول 

در کادر فنی این تیم حالا قصد دارد با ترکیبی از بازیکنان جدید 

و قدیمی ایده های مدنظرش را در استقلال پیاده کند تا در ادامه 

فصل و با تفکرات او شاهد استقلال نوینی باشیم. این درحالی 

است که بعد از استارت کار آبی پوشان با فرهاد مجیدی که البته 

این موضوع همزمان شد با پنجره نقل وانتقالات زمستانی فوتبال 

ایران گمانه زنی ها درخصوص لیست نفرات مدنظر فرهاد برای 

نیم فصل دوم رقابت ها افزایش پیدا کرده و این درحالی است که 

طی این مدت اخبار زیادی در این خصوص یعنی جذب بازیکنان 

متعدد از تیم های لیگ برتری شـــنیده شد؛ از بازیکنانی مانند 

حاج صفی و دژاگه گرفته تا قاسمی نژاد، پاکدل و میلاد جهانی. 

این در حالی است که عصر روز گذشته در خبری عجیب، البته 

برای هواداران استقلال کانال باشگاه از استقلالی شدن آرمان 

رمضانی مهاجم ناکام نیم فصل اول پرسپولیس پرده برداشت تا به 

این ترتیب مشخص شود اولین سهمیه خرید آبی ها در نیم فصل 

دوم به رمضانی اختصاص پیدا کرده که البته هواداران استقلال 

منتظر شنیدن خبر استقلالی شدن بازیکنانی مثل قاسمی نژاد 

یا حاج صفی و حداقل میلاد جهانی بودند. نکته قابل توجه در این 

خصوص می توان به اعتقاد فرهاد مجیدی به این مهاجم بلندقد 

اشاره کرد، چراکه رمضانی پیش از این و قبل از اینکه آبی ها تیم 

خود را برای آسیا سر و سامان بدهند نیز در لیست فرهاد حضور 

داشـــت، اما در ادامه و با جدایی مجیدی از جمع استقلالی ها 

رمضانی نیز با چرخش ۱۸۰ درجه ای از پرسپولیس سر درآورد.  

حتما برای خیلی از هواداران استقلال سوال است که چرا آرمان 

رمضانی باوجود عملکرد بد در پرسپولیس، برای نیم فصل دوم 

استقلالی شده است. فراز کمالوند درخصوص جذب این بازیکن 

و دلایـــل آن به خبرنگار »فرهیختگان« گفت: »ما رمضانی را 

برای ورژن خاصی از بازی های استقلال درنظر داریم و برای 

این بازیکن پلن داریم و مطمئن هستیم که او می تواند در 

ادامه فصل به اســـتقلال کمک کند. این طور نیست که 

اگر رمضانی در پرسپولیس موفق نبود، در استقلال هم 

به همین شکل عمل کند و قطعا به توانمندی های آرمان 

امیدوار هستیم که این بازیکن را جذب کردیم.«

البته برخی از رســـانه ها نوشـــتند با استقلالی شدن 

رمضانی و باتوجه به اینکه این بازیکن ازلحاظ فیزیک و 

قد و قامت تقریبا شبیه قاسمی نژاد است، چه بسا خرید 

مهاجم شمالی تیم مشهدی کنسل شود که کمالوند در 

این خصوص افزود: »به جز رمضانی بازیکنان دیگری مانند 

قاسمی نژاد و دو بازیکن دیگر را هم مدنظر داریم و طی روزهای 

آینده نفرات دیگری را هم جذب خواهیم کرد.«

کمالونددرگفتوگوبا»فرهیختگان«:قاسمینژادمنتفینشده،هنوزهماورامیخواهیم

رمضانی را برای ورژن خاصی از بازی ها گرفتیم

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
روزنامهنگار

یکمسئولباشگاهاستقلالباکنایهبهمسئولانپدیدهمشهد:

می خواهند هزینه تیمداری را با قاسمی نژاد تامین کنند
از مدتی قبل بحث حضور امین قاسمی نژاد، مهاجم شهرخودروی سابق و پدیده فعلی در استقلال مطرح است و باوجود اینکه نزدیکان این بازیکن از علاقه مندی او به حضور در استقلال خبر می دهند، 

همچنان خبری از انجام این انتقال نیست. پیش از این اعلام کردیم که افزایش رقم درخواستی باشگاه مشهدی باعث انجام نشدن این انتقال شده است. یکی از مسئولان باشگاه استقلال در این خصوص 

به »فرهیختگان« گفت: »به نظر می رسد تیم مشهدی می خواهد هزینه های خود تا پایان فصل را با فروش رضایتنامه قاسمی نژاد جبران کند، در غیر این صورت این رقم را برای خرید این بازیکن هیچ گاه ارائه 

نمی کرد.« با این حال همان طور که اشاره کردیم، گویا قاسمی نژاد همچنان در برنامه های تاکتیکی استقلالی ها قرار داشته و طی روزهای آینده تلاش ها برای پوشاندن پیراهن آبی بر تن وی ادامه خواهد داشت. 


